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Ünnepségek, kitüntetések Energiahelyzet 
és takarékosság 

Ülést tortott a megyei tanács vb 

Br. Komócsin Mihály és Török József a több évtizedes párttagságukat ünneplők 
között 

fFoly tatás az 1. oldalról.) 

rendelkező Markovits Ti-
bort, Börcsök Ferencet és 
Solymosi Ferencet. A me-
gyei pártbizottság első tit-
kára megemlékezésében kö-
szönetet . mondott a pártta-
gok sok évtizedes helytállá-
sáért, munkájáért , maid át-
nyújtotta a megyei pártbi-
zottság nevében az idős elv-
társaknak a 60. 50 és 40 éves 
párttagságuk emlékére kiál-
lított jubileumi díszokleve-
let. Az elismerő dokumen-
tum mellé a meghívott idős 
párttagok emléktárgyakat is 
kaptak. 

Ugyancsak tegnap, kedden 
délután a városi tanács dísz-
termében Berta István kö-
szöntötte a pártmunkában 
és a part politikája megva-
lositasaban. annak segítésé-
ben kiemelkedő munkai 
végző társadalmi aktivistá-
kat, s ajándék tárgyakkal ju-
talmazta meg őket. A dél-
utáni ünnepségen a követ-
kező aktivisták vehették át 
a jutalmat: Kiss Gyula, Pál-
földi Marton, Szűcs Pál, 
Pusztai Andor. Körösi Ist-
ván. Lengyel Istvánná, 
Frank Mária, Veszek János, 
Takacs József, Domonkos 
Ferenc. Fűrész Kálmánná, 
dr. Jankó Kálmánná. Ben-
céik Pál, Barsi Jánosné, Ró-
zsa János, Gyémánt Mihály, 
Komár János. Kovács Sán-
dor. Sándor Lajos. Virág Jó-
zsef. Zolíánfi Zoltán. Regős 
Sándor. Bata Antal. Bálint 
László, dr. Laczkó István, 
Bódi János, Kovács Miklós, 
Pálmai Antal. Babinszky 
László, dr. Takács Antal, 
Kiss István. Solymossy Ist-
ván, Tóth László. Martonosi 
Imre, Takács Imréné. Papp 
György, Szántai Istvánná, 
Horváth Sándorné. Rébék 
Mihály, Bus Miklós, Péter 
Szilveszter. Kovács Karoly, 
dr. Móricz Bélané. Ocskó 
Zoltán, dr. Horváth Tibor, 
Tjacsi József, Thébesz Antal-
n*. dr. Lengyel István. Gaz-
dpph Károly. Fogas János, 
Dtkány Lásslo, Fülöp Imre, 
Csontos János. M. Kovács 
József, dr. Balogh Rózsa es 
Peter József. 

* 

Az Országos Béketanacs 
Főnöksége a békemozgalom 
kitüntető jclvéi.yet, adoma-
ruyorta dr_ Vörös Lászlónak. 
a-Tiszatai főszerkesztőjének. 
A kitüntetést a Magyar írók 
Szövetsége székházában no-
vember 2-án Dobozy Imre 
elnök jelenlétében dr. Ga-
ramvölgyi Karolyné. az író-
szövetség titkára adta át. 

A Nagy Októberi Szocia-
lista Forradalom 64. évfor-
dulója alkalmából ünnepi 
megemlékezést tartottak teg-
nap, kedden délután Csong-
rád megye nép i ellenőrei. 
A Ságvári Endre gyakorló 
általános iskola tanulóinak 
— énekkarának és szavalói-
nak — műsora után Tiha-
nyi Ernő. a megyei NEB ál-
talános elnökhelyettese a 
népi ellenőrzésben érvénye-
sülő ú j módszerekről és az 
aktuális feladatokról szóit. 
A megemlékezésen — me-
lyen részt vett Papdi József, 
a megyei pártbizottság tit-
kára és a KNEB képvisele-
tében Horváth Gábor is — 
dr. Kakuszi László, a me-
gyei NEB elnöke kitünteté-
seket adott át. 

A KNEB elnöke, Szakali 
József államtitkár — több 
év óta kiemelkedően iól 
végzett népi ellenőri mun-
kája elismeréseként — a 
Kiváló Társadalmi Munká-
ért kitüntetést adományozta 
Bessenyei Zsoltnak (megyei 
NEB), Zöldi Józsefnek 
(Szentes városi-járási NEB), 
Csanyevác Bélának (Sze-
ged megyei városi és járási 
NEB), Füzes Károlynak 
(Makó városi NEB) és dr. 
Borbáih Árpádnak (hódme-
zővásárhelyi NEB). 

Rendszeres és lelkiismere-
tes munkája elismeréseként 
Emlékplakettet kapott Mik-
lya János (megyei NEB), 
dr. Veress László (megyei 
NEB). dr. Tóth József (me-
gyei NEB), Pádi Imre (Sze-
ged megyei városi és járási 
NEB). Kurucz János (makói 
NEB), Bárányi László (hód-
mezővásárhelyi NEB), Ku-
rucz Márton (Szentes váro-
si-járási NEB) és Csicsvári 
István (Szenles városi-járási 
NEB). A Csongrád megyei 
Népi Ellenőrzési Bizottság 
mintegy száz népi ellenőrt 
tárgyjutalomban részesített. * 

A Csongrád megyei Kl-
SZÖV elnöksége és az ipari 
szövetkezetek Csongrád me-
gyei szövetkezeti bizottsága 
a Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 61. évfordulója, 
tiszteletére ünnepséget ren-
dezett tegnap, kedden a Ti-
sza-száiió koncerttermeben. 
Dr. bartha. Laszlónok, a 
Csongrád megyei pártbi-
zottság osztályvezetőiének 
ünnepi beszéde után Hor-
váth János, a KISZÖV me-
gyei einöke kitüntetéseket, 
jutalmakat adott át. 

Bejelentette, hogy Buda-
pesten ve t t e -á t a Munka 
Érdemrend ezüst fokozatát 
Bcnkö János, a Szegedi Bőr-

díszmű Ipari Szövetkezet 
elnöke és Surányi András, 
a Hódmezővásárhelyi Agvag-
és Szilikátipari Szövetkezet 
elnöke. A Munka Érdem-
rend bronz fokozatát kapta 
Érckövi Gézáné, az Április 
4. Cipőipari Szövetkezet dol-
gozója, Kanász Nagy 
György, a Szentesi .Építőipa-
ri Szövetkezet dolgozója és 
Tóth Sándor, a Szegedi Bú-
toripari Szöveti; ezet terme-
lési osztályvezetője. 

Az ipari miniszter Kiváló 
Munkáért kitüntetést ado-
mányozóit Rácz Jánosaié-
nak, a HÓD-MODELL Ru-
házati Szövetkezel részleg-
vezetőjének és Juhász Mi-
hálynénak, a Szegedi Házi-
ipari Szövetkezet bedolgozó-
iának. 

A Szövetkezeti Ipar Ki-
való Dolgozója kitüntetés-
ben részesült Katona Gyu-
la, a Szegedi Vas- és Fém-
ipari Szövetkezét dolgozója, 
Krupiczer Ferencné, a 
Hódmezővásárhelyi Agyag-
os Szilikát Isz SZTK-ügyin-
tézöje, Kerekes Aladár, a 
Hódmezővásárhelyi Apolló 
Cipő Isz munkavédelmi elő-
adója. Vahl Rezső. az 
MSZMP Csongrád megyei 
bizottságának munkatársa, 
Gál Sándor, a Makói Vas-
és Fémipari Szövetkezet 
csoportvezetője. Szite Jó-
zsefné, a Szegedi Bőrdíszmű 
Isz segédművezetője, Kál-
mán Pál, a Mindszenti Já-
rási Vegyesipari Szövetke-
zet részlegvezetője. A Medi-
kémia Isz vezetősége az 
Ipari Szövetkezet Kiváló 
Dolgozója kitüntetésben ré-
szesítette dr. Solymossv 
Margitot, a Szeged városi 
pártbizottság munkatársát. 

Balesetmentes köziekedé, 
sért plakettben és oklevél-
ben részesült Szász József, 
a Csongrádi Háziipari Szö-
vetkezet. Aradi János. a 
Szegédi Bútoripari Szövet-
kezet. Szilágyi Imre. a Sze-
gedi Bútoripari Szövetkezet. 
Dörmö János, a Szegedi 
Bőrdíszmű Isz és Ábrahám 
Imre, a vásárhelyi Elektro-
fém Isz gépkocsivezetője, 
akik 1 millió kilométert ve-
zettek baleset nélkül. 

A Csongrád megyei ta-
na cs végrehajtó bizottsága 
tegnap, kedden Szegeden üle-
sezett. A testület az előter-
jesztések megtárgyalása után 
megvitatta és elfogadta az 
energiaellátásról, és az ener-
giatakarékossági intézkedé-
sek hatásáról s-óló beszá-
molót. Önálló napirendként 
először szerepelt a vb előtt 
ez a kérdés. Mint köztudott, 
a Minisztertanács a közel-
múltban határozatot hozott a 
VI. ötéves terv energiagaz-
dálkodási programjának vég-
rehajtására, amely többek 
között meghatározza a taná-
csok íeladatait is. A közigaz-
gatási szervek a maguk terü-
letén hathatós intézkedéseket 
hoztak, hogy az energiataka-
rékosság érvényesüljön. A 
tegnapi ülésen a testület á t -
tekintette a z intézkedés ered-
ményeit, s a jövő feladatait. 

Csongrád megyében a kö-
vetkezőképpen alakult az 
energiahordozók felhasználá-
sa, 1970. és 75. között 11 szá-
zalékkal, 1976—78. között 
17,4 százalékkal és 1978—79-
ben 1,3 százalékkal növeke-
dett az energiafogyasztás. 
A fogyasztási szokások is ér-
dekesen változtak az elmúlt 
időszakban. Például szénből, 
tűzifából az V. ötéves terv 
első három évében kevés fo-
gyott, hiszen köztudott, hogy 

| a háztartások nagy részében 
átálltak az olajtüzelésre. A 
helyzet 1978-ban változott, 

etlöl kezdve a népgazdaság 
érdeke, hogy az olajat fel-
váltsák a szénnel, illetve fá-
val. A szénfogyasztás növe-
lését népgazdasági program 
alapján megfelelő gyárt-
mányfejlesztéssel, jobb ha-
tásfokú berendezésekkel se-
gítik a központi szervek. A 
vb-ülésen elsősorban azt 
hangsúlyozták, hogy az in-
tézményeket és a lakosságot 
még érdekeltebbé kell tenni 
az energiahordozók váltásá-
ban A megyében a tervidő-
szak második felében minő-
ségi javulás várható, becslé-
sek szerint a szilárd tüzelő-
anyagok iránti kereslet 8— 
l'O százalékkal növekszik 
majd. A testület a z t is meg-
állapította. hogy a z eddigi 
szervezések, ellenőrzések ha-
tására az ipar, a mezőgazda-
ság területén csökkent a tü-
zelőolaj. benzin és különbö-
ző üzemanyagok felhasználá-
sa. Ugyanakkor a vb arra is 
felhívta az intézmények fi-
gyelmét. törekedjenek az 
előírt normák betartására. 
Szó volt a villamosításról is. 
Csak a külterületeken, a ta-
nyavilágban korlátozottak 
még a lehetőségek. A vb rá-
mutatott arra, hogy a me-
gye energiagazdálkodása sa-
játos, hiszen az ország kő-
olajának mintegy 70 százalé-
kát, a földgáznak 50 száza-
lékát itt termelik. Szegeden, 
Hódrpezövasárhelyen, Szente-

sen, Csongrádon, Makón. ÜUé-
sen, Kisteleken. Pusztasze-
ren földgázzal fűtenek. A 
vezetékes gázzal ellátott • la-
kások aránya tavaly 29 szá-
zalék volt. A tapasztalatok 
szerint a helyi tanácsok szer-
vezésével. a lakosság anyagi 
hozzájárulásával és társadal-
mi munkájával tovább foly-
tatódik a hálózat építése. 

Igen nagy szerepet kap a 
geotermikus energia. Csong-
rád megyének ebből a szem-
pontból is kedvező a helyze-
te, hiszen a népgazdaság tel-
jes geotermikus energiájá-
nak több mint a f p l e itt ta-
lálható. Jelenleg 99 termál-
kút működik. Több ezer ra-
kást és számos mezőgazda-
sági üzemet fűtenek ezzel, 
ötvennégy hektárnyi üveg-
házban a termálenergia ad-
ja a meleget. A meleg vizet 
fűtésre először Szegeden, az 
Odessza városrészben 1962-
ben használták. Az azóta el-
telt időszakban természete-
sen több ezer lakásban a 
termálvíz garantálja az össz-
komfortot és a VI. ötéves 
tervben további 3 ezer la-
kást melegít majd ez az 
energiaforrás. A testület 
azonban a termálvíz gyógyá-
szati célú felhasználására is 
felhívta a figyelmet, és vé-
gül elfogadta, meghatározta 
1985-ig az energiagazdálko-
dási és -racionalizálási prog-
ramot. 

Tanácskozás a közoktatás 
távlati fejlesztéséről 

A közoktatás fejlesztésének 
kérdései címmel kétnapos 
tudományos tanácskozás kez-
dődött kedden a z MSZMP 
Budapesti Oktatási Igazgató-
ságán. A Művelődési Minisz-
térium. a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia és a Magyar 
Pedagógiai Társaság szerve-
zésében — pedagógusok, tu-
dományos kutatók és az ok-
tatásügy irányításában dol-
gozó szakemberek részvéte-
lével — megrendezett eszme-
cserét Szentágothai János, az 
MTA elnöke nyitotta meg. 

' Ezt követően Pozsgay Imre 
művelődési miniszter tartott 
bevezető előadást. 

Elöljáróban hangoztatta: 
i a közoktatás távlati fejlesz-
I tésének programját a társa-
dalom nyilvánossága előtt, a 
közvélemény javaslatainak 
figyelembe vételével kívánja 
kialakítani a tárca vezetése. 
A fejlesztési koncepciót tar-
talmazó dokumentum-terve-
zetet ez alkalommal bocsát-
ják első ízben vitára, s a 
szakma képviselőinek a ta-

Kongresszusi készülődés 
Kedden Szabó István el-

nökletével ülést tartott a 
Termelőszövetkezetek Orszá-
gos Tanácsának elnöksége. 
A testület megvitatta a te-
rületi szövetségek küldött-
közgyűléseinek tapasztalatait. 
A 22 mezőgazdasági területi 
szövetségnél befejeződtek a 
mezőgazdasági szövetkezetek 
4. kongresszusát előkészítő 
megyei (területi küldöttvá-
lasztó és tisztújító küldött-
közgyűlések. Ezeken össze-

gezték azokat a szövetkezeti 
tapasztalatokat, amelyek a 
közös gazdaságok munkahe-
lyi tanácskozásain és kül-
döttgyűlésein hangzottak el. 
A területi közgyűléseken 
egyidejűleg megválasztották 
a mezőgazdasági szövetke-
zetek decemberben tartandó 
4. kongresszusának 500 kül-
döttét, a 107 TOT-tagot, va-
lamint a szövetség testülete-
it és tisztségviselőit. 

Közlekedési konferencia 
A városi .vasutak és met-

rók pályafejlesztésével fog-
lalkozik az a háromnapos 
nemzetközi konferencia, me-
lyet a Magyar Tudományos 
Akadémia közlekedési bi-
zottsága és a Közlekedéstu-
dományi Egyesület rendez az 
MTA nagytermében. A ta-
nácskozás fő célja, hogy a 
résztvevők megismerkedje-
nek a városi villamosok, az 
elővárosi és föld alatti gyors-
vasutak pályaépítésével és 
fenntartásával kapcsolatos 
tudományos eredményekkel, 
megvitathassák az ilyen 
munkák elméleti és gyakor-
lati tapasztalatait. Európa 15 
országából mintegy 250 szak-
ember vesz részt a konfe-
rencián, melyet kedden Po-
linszky Károly, a Magyar 
Tudományos Akadémia al-
elnöke nyitott meg. 

Az első előadásban Buda-
pest tömegközlekedésének 
fejlesztési koncepcióját Nagy-
Rudolf, a Fővárosi Tanács 
közlekedési főigazgatóságá-
nak vezetője ismertette. 
Hangsúlyozta: hazánkban a 
közlekedésfejlesztés társada 
lompolitikai kérdés. Része 
annak a társadalmi-gazdasá-
gi folyamatnak, melynek cél-
ja: a lakosság igényeit a 
legmesszebbmenően figye-
lembe venni. 

A konferencián előadás 
hangzott el a városi és föld 
alatti vasutak pályafejleszté-
sével kapcsolatos hazai ku-
tatómunkákról; e vasutak 
vágányainak építési mód-
szereiről; új szerkezeti meg-
oldásairól. A konferencia ma. 
szerdán folytatja munká-
j á t (MTI) 

nácskozáson elhangzó észre-
vételeit összegezve formáló-
dik majd tovább a program, 
hogy később az illetékes 
párt- és kormányzati szervek 
elé kerülhessen. 

A fejlesztési koncepció ki-
alakításakor döntő kérdés, 
hogy az oktatás az egyszeri, 
gyökeres reform bevezetését, 
vagy önmaga folyamatos 
megújítását válassza — álla-
pította meg Pozsgay Imre, 
majd rámutatott: mai iskola-
rendszerünkben i s számos ki-
aknázatlan lehetőség rejlik, 
hiszen a jelenlegi keretek 
sem gátolják, hogy jó diák-
közösségek alakuljanak ki, 
fejlődjenek az intézmények-
ben, s munkájukat kiválóan 
végző nevelők kerüljenek az 
iskolákba; a mai pedagógiai 
követelményeknek megfelelő 
tantervek és 'tankönyvek 
szolgálják az oktatást.. A je-
lenlegi keretek alkalmat ad-
nak továbbá a neveléstudo-
mány fejlesztésére, a kísér-
letezésre. az ú j eredmények 
bevezetésére, az iskola és a 
család kapcsolatának javítá-
sára egyaránt. Mindez azt 
jelzi, hogy iskolarendszerünk 
gyökeres ..felforgatása" he-
lyett. a ma is müködö kere-
tek folyamatos korszerűsíté-
se. s a változó követelmé-
nyekhez igazítása a járható 
út. A tartalmi megújítás az 
elsődleges tehát ennek függ-
vényében változhatnak csu-
pán a formák is — hangsú-
lyozta. 

.4 távlati fejlesztés elvei-
ről szólva leszögezte: okta-
tásunk elsődleges feladata, 
hogy magasabb színvonalon 
elégítse ki a társadalom egy-
re növekvő szakember-szük-
ségletét. Ehhez a szakképzés 
mai túlzott specializáltságát 
szélesen alapozó és tovább-
építhető. a változó munka-
köri feladatokhoz könnyen 
alkalmazható szakmai okta-
tásnak kell felváltania. A 
következő években — évti-
zedekben növekvő feladatok 

hárulnak az iskolára a tár-
sadalomban még meglevő 
egyenlőtlenségek fokozatos 
csökkentésében is. 

— A fejlesztés során hosz-
szú távon is kitüntetett fi-
gyelem illeti az általános is-
kolát. A középfokú képzés-
ben a szerkezetileg egységes, 
de a képességek fejlesztését 
és a képzés irányait tekintve 
differenciált rendszer megte-
remtése kívánatos. A távlati 
fejlesztés céljaként ma már 
reálisan megfogalmazható, 
hogy fokozatosan váljék ál-
talánossá a 18 éves korig 
tartó iskolázás, a középfokú 
végzettség. A felnőttoktatás 
pedig a szakmai át- és to-
vábbképzés egyre elterjed-
tebb módja lesz, jelentősé-
gét növeli a műveltség gya-
rapítása, s a felnőttkori pá-
lyamódosítások iránti foko-
zódó igény. 

— A fejlesztési elképzelé-
sek szerves rcsze cf közokta-
tás irányításának korszerűsí-
tése is. Ennek útja az, hogy 
a túlszabályozó. a pedagógiai 
munkát is államigazgatási 
módszerekkel befolyásoló 
gyakorlattól megszabadulva 
erősítsük az. iskolák önálló-
ságát, szélesebb döntési jog-
kört adjunk n tantestületek-
nek a szakmai kérdések meg-
ítélésében, beleértve ebbe a 
megújítást szolgáló kísérle-
tek szabadságát is. Alapvető 
javításra szorul a pedagó-
gusképzésünk rendszere. 

— Az iskola növekvő tár-
sadalmi szerepét, csak a fel-
adataink elvégzéséhez szüksé-
ges feltételek eszközök -bir-
tokában töltheti be. Ehhez 
— a távlatokat tekintve — 
az oktatási rendszer anya-
gi feltételeinek nagy mérté-
kű javítására van szükség — 
állapította meg Pozsgay Im-
re. 

Az előadást követően a ta-
nácskozás résztvevői szekció-
üléseken folytatták munká-
jukat. 

(MTI) 


